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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde torsdagen den 21 november 2019 klockan 18:30 – 21:45 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8A, 
Johanneshov 

  
 Ledamöter 
Gustav Johansson (M) ordförande 
Veronica Palm (S) vice ordförande 
Henrik Virro (M) 
Erika Wing (M) 
Jonas Nilsson (M) §§ 1-13, §§ 15-26 
Urban Rybrink (L) 
Ola Gabrielson (MP) 
Christina Peterson (C)  
Oskar Rosén (S) 
Gisela Norrman (S) 
Hassan Jama (V) 
Lena Rydblom (V) 
Tobias Karlsson (SD) 

  
   
   
   
   

   
   

   
   

  
 
 
 

Tjänstgörande ersättare 
Halahen Zaidane (S) tjänstgör för Veronica 
Palm (S) 
Kristiina Katajikko (M) tjänstgör för Jonas 
Nilsson (M) § 14 

Ersättare 
Kristina Katajikko (M) 
Camilla Hane (M) 
Björn Wredberg (M) 
Frida Eriksson (M) 
Ulrika Strömberg (L) 
Nickie Excellie (MP) 
Elisabet Abelson (C) 
Bo Hansson (S) 
Halahen Zaidane (S) 
Simon Pittuco (V) 
Amalia Engström (V) 
Mona Wallsén (--) 
Lisa Palm (Fi) 
 
  
  
 

 

Tjänstepersoner 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp, avdelningscheferna Anette Appelberg, 
Veronica Starck, Jeanette Holmqvist, Marie Lissäng, Leif Kananen, Karin 
Åberg och Kersti Tagesson, biträdande avdelningschef, Christina Agewall, 
ekonomichef Fredrik Karlsson, stabschef Susannah Sjöberg, 
nämndsekreterare Magnus Hillborg 
 

Personalföreträdare 
Camilla Nilsson (Kommunal), Daniel Knudsen (Saco), Pernilla Pettersson 
(Lärarförbundet) 
 
Justering 2019-11-26  
 
Sekreterare 
 
 
Magnus Hillborg  

Ordförande Justerare 

Gustav Johansson (M) Hassan Jama (V) 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg ledamoten Hassan Jama (V) 
att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson (M) justera dagens 
protokoll. Justering sker tisdagen den 26 november 2019. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställde den utsända 
dagordningen.   
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§ 3 
Trygghet i Örby 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
En person har skickat in ett medborgarförslag med komplettering till 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Personen vill att det sätts upp 
kameror på en gångbro i Örby. Personen vill också att det inte ska 
kosta pengar att parkera på små gator i Örby för äldre.  
 
Polisen i Farsta som ansvarar för Örby tycker inte att det behövs 
kameror i Örby. Förvaltningen håller med polisen. Det är inte 
förvaltningen som bestämmer över parkeringsfrågan utan i första hand 
trafikkontoret. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 7 november 2019. 
Dnr EÅV 2019/235. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4 
Äng vid Sylvestergatan  
Svar på medborgarförslag    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
En person har skickat in ett medborgarförslag till Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd. Den som har skrivit förslaget vill att parken 
som ligger vid Sylvestergatan i Årsta görs till äng i stället för 
bruksgräsyta.  
 
Detta ska göras för att minska behovet av att köra med gräsklippare 
samt för att öka den biologiska mångfalden.  
 
Förvaltningen ser positivt på förslaget som går i linje med avsikten att 
öka mängden slåtterytor i stadsdelen.  
 
Förvaltningen tycker att delarna av ängen som används till rekreation 
ska fortsätta att klippas. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 24 oktober 2019.  
Dnr EÅV 2019/379. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5 
Moské i Rågsved  
Svar på medborgarförslag    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag. 
De som skrivit förslaget är Islamic Center som har en moské i 
Rågsved. Nu vill de ha en ny lokal eftersom det är så många som 
kommer på besök. Islamic Center vill först ha hjälp av förvaltningen 
att hyra en större lokal. Sen vill de också ha mark för att kunna bygga 
en helt ny moské.   
 
Förvaltningen kan inte hjälpa till att skaffa en ny lokal varken genom 
att hyra ut eller bygga ny lokal. Det är exploateringskontoret inom 
Stockholms stad som har ansvar för markupplåtelser. Förvaltningen 
hjälper gärna de som har skrivit förslaget att hitta rätt kontakter i 
Stockholms stad. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 1 november 2019.  
Dnr EÅV 2019/441. 
 
Yrkanden 
Tobias Karlsson (SD) yrkar att nämnden ska besluta att avslå 
stadsdelsförvaltningens förslag 
 
Gustav Johansson (M) yrkar att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Tobias Karlssons (SD) 
yrkande att nämnden ska avslå förvaltningens förslag mot sitt eget 
yrkande att nämnden ska besluta i enlighet med förvaltningens förslag 
och finner att nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservationer 
Tobias Karlsson (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
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Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
I förvaltningens svar framgår att det som efterfrågas av 
förslagslämnaren inte ligger inom ramen för förvaltningens uppdrag. 
Dock framgår att man ämnar hjälpa denne med kontaktvägar för att 
driva ärendet vidare.  
 
Islamic Center Sweden (ICS) är en religiös organisation som 
förvaltar centrala moskén i Malmö, som ligger sydöst om Rosengård. 
Deras verksamhet består bland annat av att informera om islamiskt 
levnadssätt (se även mosken.se). På sin hemsida påstår de att 
verksamheten runt moskén i Malmö verkar för fred och integration. 
Samtidigt är Rosengård ett av Sveriges värsta områden vad gäller 
segregation, kriminalitet och socioekonomi.  
 
I ICS medborgarförslag angående en ny moské i Rågsved anges att de 
genomför viktigt socialt arbete för integration av Rågsveds 
medborgare in i det svenska samhället. Sverigedemokraterna ställer 
sig tveksamma till den uppgiften, och befarar att risk finns för att 
Rågsved istället blir ännu mer segregerat om moskén utökar sin 
verksamhet. Det är viktigt att vi motverkar uppkomsten av parallella 
samhällen i vår stadsdel. 
 
När det gäller social verksamhet anser vi att andra alternativ, som är 
fria från islam  
(t ex Parken Hagdalen) är bättre för att främja integration för de 
människor i Rågsved som behöver det.  
 
Således anser vi att det inte finns någon anledning för 
stadsdelsförvaltningen att på något sätt stödja ICSs expansion av sin 
verksamhet.”  
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§ 6 
Bollplanen i Lindeparken 
Svar på medborgarförslag    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
En person har skickat in ett medborgarförslag till Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd. Personen vill att fotbollsplanen i 
Lindeparken får konstgräs. Lindeparken ligger nära Bägerstavägen i 
Enskede gård. Konstgräs ser ut som riktigt gräs men är gjort av plast. I 
dag har fotbollsplanen grus. 
 
Förvaltningen tycker att förslaget är bra men kan inte lägga konstgräs 
på fotbollsplanen. Anledning är att förvaltningen inte vill göra några 
ändringar i Lindeparken just nu. Förvaltningen vill vänta med att göra 
ändringar tills alla nya bostäder byggts klart omkring parken. Först 
efteråt kommer förvaltningen kanske bygga om eller lägga konstgräs. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 21 oktober 2019.  
Dnr EÅV 2019/474. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7 
Månadsrapport oktober 2019     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner föreliggande 
rapport.  
 

Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 
balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 
prognostiseras ett underskott om minus 6,3 mnkr. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 14 november 2019. 
Dnr EÅV 2019/000117. 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8 
Stadsdelens systematiska jämställdhetsarbete 
Svar på skrivelse från (S), (V) och (Fi)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Rana Nasrindotter med flera (S), Hassan Jama med flera (V) och Lisa 
Palm (Fi) har lämnat en skrivelse till Enskede-Årsta-Vantör 
stadsdelsnämnd.  
 
Skrivelsen innehåller tre frågor om stadsdelsnämndens arbete med 
jämställdhet.  
 
Förvaltningen svarar att arbetet med jämställdhet ska fortsätta. Det 
finns många utmaningar kvar att arbeta med som handlar om 
jämställdhet. Förvaltningens arbete kommer att följa Stockholms stads 
program för jämställdhet och Stockholms stads budget. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 8 november 2019. 
Dnr EÅV 2019/298.   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilda uttalanden 
Oskar Rosén m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
 
Vi tackar för förvaltningens svar på de skriftliga frågorna och vill 
fortsätta belysa vikten av arbetet med det systematiska 
jämställdhetsarbetet. Det är bra att jämställdhetsfrågorna fortfarande 
drivs och omfattar förvaltningens verksamheter internt och externt. 
Det är av stor vikt att arbetet får fortsatta och att alla parter som kan 
komma att beröras av arbetet involveras. 
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Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Sverigedemokraterna delar uppfattningen att svensk 
jämställdhetspolitik ska innebära att kvinnor och män ska ha samma 
möjligheter, rättigheter och skyldigheter inom livets alla områden.  
 
Vi är dock kritiska till en vänsterideologisk identitetspolitik som 
riskerar urholka effektiviteten i samhället eftersom en människas 
identitet blir viktigare än dess kompetens vid diverse urval och 
rekryteringar. De vänsterinriktade och socialistiska politiker som med 
politiska styrmedel och social ingenjörskonst avser att framtvinga ett 
samhälle där män och kvinnor är helt lika i utfall är destruktivt och 
(precis som socialism) kommer det att minska medborgarens frihet. 
 
Sverigedemokraterna vänder sig starkt emot symbolpolitik som inte 
ger någon relevant effekt och inte tar tag i de verkliga problem som 
finns för medborgarna. På frågan från S, V och Fi är det glädjande 
att se att förvaltningen lyfter upp hedersrelaterat våld och otrygghet 
för kvinnor i det offentliga rummet som två viktiga problemområden 
för att öka jämställdheten i Sverige och vår stadsdel. 
 
Vi Sverigedemokrater anser att jämställdhetsarbetet i stadsdelen ska 
grundas på vetenskap och evidens med utgångspunkt i medborgarnas 
faktiska problem. 
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§ 9 
Omstrukturering av Enskededalens servicehus 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningen får i uppdrag att fortsätta den pågående planeringen för 
avveckling av Enskededalens servicehus och Smultronhemmet. 
 

Ärendet 
I ett servicehus bor äldre personer som behöver mycket hjälp. Det 
finns för många lägenheter i servicehus i Enskede-Årsta-Vantör.  
 
Det kostar mycket att ha för många servicehus. Bland annat måste 
hyran betalas även om ingen bor i lägenheten.  
 
Samtidigt fattas det andra lägenheter som äldre kan bo i. De 
lägenheterna kallas seniorbostäder med aktivitetscenter. 
 
Förvaltningen ska därför undersöka om ett servicehus i Enskededalen 
ska läggas ner. Husen kan då byggas om till seniorbostäder. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 29 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/632. 
 
Yrkanden 
Tobias Karlsson (SD) yrkar att nämnden ska besluta  
- att avslå stadsdelsförvaltningens förslag till beslut, samt 
- att därutöver anföra. 
 
Stadsdelsförvaltningen har till nämnden inkommit med förslaget att 
ges i uppdrag att fortsätta avvecklingen av Enskededalens servicehus.  
 
Sverigedemokraterna ställer sig kritiska till att ytterligare ett 
servicehus i Stockholms stad är på väg att avvecklas. Behovet av olika 
boendeformer för äldre är stort, och att i ett sådant fall lägga ned ett 
boende på grund av tomma platser, när det finns en efterfrågan, är 
inte att ta ansvar för de äldres villkor. 
 
Istället för att avveckla Enskededalens servicehus vill 
Sverigedemokraterna utreda hur servicehusets målgrupp kan breddas 
för att tillhandahålla ett lämpligt boende för så många äldre som 
möjligt och fylla de tomma platserna. Ett exempel på hur målgruppen 
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kan breddas är genom att sänka kravet på ålder. Personer som är att 
betrakta som gränsfall sett till huruvida de har rätt till servicehus, bör 
i den utsträckning möjlig erbjudas plats hos servicehus som har 
tomma platser. 
 
Genom att erbjuda tomma platser till personer med ett behov av plats 
kan stadsdelen garantera att samtliga äldre får det stöd de behöver 
utan att riskera att falla mellan stolarna.  
 
Mot bakgrund av ovanstående föreslår Sverigedemokraterna att: 
 
Stadsdelsförvaltningen utvidgar kriterierna som ger rätt till plats på 
servicehus. 
 
Gustav Johansson (M) yrkar att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Tobias Karlssons (SD) 
yrkande att nämnden ska avslå förvaltningens förslag mot sitt eget 
yrkande att nämnden ska besluta i enlighet med förvaltningens förslag 
och finner att nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
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§ 10 
Inrättande av ny förskola – Årstaståket etapp 1, Gisslaren 1 
 
Stadsdelsnämndens beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att bygga en förskola bestående av 5 avdelningar i ett 
studentbostadshus på Årstastråket etapp 1, fastigheten Gisslaren 1.  

 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd hemställer hos 

kommunstyrelsens ekonomiutskott att godkänna projektet. 
 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att förskolans 
namn blir Oxenstiernan.  

 
Ärendet 
Det ska byggas många nya bostäder i stadsdelen Årsta. De familjer 
som flyttar in i de nya husen ska kunna lämna sina barn på förskola. 
Förvaltningen ska se till att det finns tillräckligt många förskolor för 
alla barn.  
 
På Årstastråket ska det byggas ett hus där studenter kan bo. I botten av 
detta hus planerar förvaltningen att bygga en förskola. Förskolan ska 
byggas tillsammans med Familjebostäder. Det kommer att vara fem 
avdelningar på förskolan med plats för 90 barn. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 8 november 2019.  
Dnr EÅV 2019/617.    
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11 
Inrättande av ny förskola – Årstastråket etapp 2, Sävlången    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 

uppdrag att inrätta en ny förskola med fyra avdelningar inom 
Årstastråket etapp 2 Sävlången, fastigheten Idlången. 
 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd hemställer hos 
kommunstyrelsens ekonomiutskott att godkänna projektet. 
 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att förskolans 
namn ska vara Idlången. 

 
Ärendet 
300 nya lägenheter ska byggas i utbyggnaden av etapp två av 
Årstastråket söder om Tvärbanan. Förvaltningen ska se till att det 
finns tillräckligt många förskolor för alla barn. Förvaltningen föreslår 
att en ny förskola byggs i kvarteret Sävlången, fastigheten Idlången.  
 
Förskolan får fyra avdelningar för 72 barn i funktionella och 
långsiktigt hållbara lokaler. Förskolan planeras stå färdig i slutet av år 
2021. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 22 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/342. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12 
Gemensam ramavtalsupphandling av årsentreprenör för 
parkinvesteringar    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att administrera 

ramavtalsupphandling av årsentreprenörer för parkinvesteringar. 
 

2. Förfrågningsunderlaget med tillhörande bilagor godkänns. 
 

3. Förvaltningen ges i uppdrag att genomföra upphandlingen. 
 

4. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att fatta de administrativa beslut 
som krävs för att genomföra upphandlingen. 
 

5. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnderna i Stockholms stad tilldelas varje år en summa 
pengar för parkinvesteringar. Dessa investeringar är för olika åtgärder 
i parker som genomförs av upphandlad entreprenör.  
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ska tillsammans med Farstas, 
Skarpnäcks, Älvsjös, Hägersten- Liljeholmens och Skärholmens 
stadsdelsnämnder genomföra en gemensam ramavtalsupphandling för 
två entreprenörer som kan utföra parkinvesteringsprojekt. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslås ansvara för 
upphandlingen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 26 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/000097. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13 
Avtalsuppföljning konsumentvägledning    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd godkänner 

tjänsteutlåtandet som uppföljning av avtalet.  
 

2. Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd ger förvaltningen i 
uppdrag att ta fram förfrågningsunderlag för en ny upphandling.  

 
Ärendet 
Kommunen erbjuder hjälp till personer som har problem med en vara 
eller tjänst som de har köpt. Hjälpen ges av en konsumentvägledare 
som arbetar på Råd och Rön. Kommunen har avtal med Råd och Rön.  
 
Förvaltningen ska följa upp om avtalet har följts.  
 
Uppföljningen för 2018 visar inga problem.  
 
Förvaltningen föreslår att nämnden ska fortsätta upphandla hjälp till 
konsumenter.  
 
Förvaltningen föreslår också att nämnden ska ge förvaltningen i 
uppgift att ta fram underlag till ett nytt avtal. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 25 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/581. 
 
Yrkanden 
Tobias Karlsson (SD) yrkar att nämnden ska besluta att avslå punkt 2 i 
stadsdelsförvaltningens förslag till beslut, det vill säga att inte ge 
förvaltningen i uppdrag att genomföra en ny upphandling av 
konsumentvägledning. 
 
Gustav Johansson (M) yrkar att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) finner att nämnden beslutar i 
enlighet med stadsdelsförvaltnings förslag på första punkten punkt. 
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Ordförande Gustav Johansson (M) ställer därefter Tobias Karlssons 
(SD) yrkande att nämnden ska avslå förvaltningens förslag på andra 
punkten mot sitt eget yrkande att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
hans eget förslag. 
 
Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 

  



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2019-11-21 

Sida 19 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 14 
Dataskyddsombud enligt brottsdatalagen för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser Emma Ekelund till 
nämndens dataskyddsombud enligt brottsdatalagen. 
 

Ärendet 
Brottsdatalagen är tillämplig när stadsdelsnämnden behandlar 
personuppgifter för att verkställa vissa straffrättsliga påföljder inom 
socialtjänsten. Enligt brottsdatalagen ska nämnden utse ett eller flera 
dataskyddsombud vars främsta uppgift ska vara att kontrollera att 
nämnden behandlar personuppgifter på ett lagligt och korrekt sätt.  
 
Förvaltningen föreslår att nämnden utser Emma Ekelund, 
förvaltningsjurist vid stadsdelsdirektörens stab, till dataskyddsombud 
enligt brottsdatalagen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 21 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/594. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15 
Delegation enligt LVM och förordnande enligt LVU    
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan namngivna 
tjänstepersoner rätt att enligt 45 § 1 st. 1-2 p. LVM, inom 
nämndens ansvarsområde, begära handräckning av 
Polismyndigheten och, i särskilda fall, av Kriminalvården. 
 

2. Stadsdelsnämnden förordnar nedan namngivna tjänstepersoner 
rätt att enligt 43 § 1 st. 2 p. LVU, inom nämndens 
ansvarsområde, begära handräckning av Polismyndigheten och, i 
särskilda fall, Kriminalvården. 
 

3. Stadsdelsnämndens tidigare delegeringar till och förordnanden 
av tjänstepersoner upphör att gälla. 

 
Barn och unga 
Avdelningschef Jeanette Holmqvist, enhetschefer Katarina Elfving, 
Sandra Rosquist, Helena Steen, tillförordnad enhetschef Ann-
Christine Gullans, biträdande enhetschefer Lisa Björlin, Malin 
Lindgren, Dali Takahashi, Louise Carlström, Eva Mowitz, Jennifer 
Thunström, Malin Richter, Ann Lasses. 
 
Vuxna 
Enhetschef Tobias Nilsson, biträdande enhetschefer Jeanette Karlsson, 
Tony Leü, Andrea Johansson Saarinen. 
 
Gruppledare och socialsekreterare vid socialjouren 
Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Elisabet Lundqvist, Agneta 
Engström, Lis-Mari Boija, Sanna Eriksson, Frida Allertz, Maria 
Larsson, Inga-Lill Renhorn Källgren, Louisa Sesti, Lena Wedberg, 
Feryal Lövström, Liliana Pellegrino, Martin Karlsson, Gertrud 
Kleberg, Anna-Stina Wilhelmsson, Mira Fargallo-Dillner, Ida 
Carnesten, Lydia Hjalmarsson, Inger Åsebo, Mait Fredlund, 
Liselotte Tronders, Oskar Williamsson, Idil Magan, Fanny 
Hällberg, Julia Petersson, Carl-Johan Kvist, Eva Thomasson, 
Millicent Reyes, Marimba Roney, Lena Svärd, Maria Rangborg och 
Julia Falk. 
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Ärendet 
Stadsdelsnämnden kan begära hjälp av Polismyndigheten för att 
verkställa vissa beslut. Detta kallas för polishandräckning. 
Beslut om att begära polishandräckning enligt lagen om vård av 
missbrukare i vissa fall (LVM) kan delegeras till tjänsteperson medan 
beslut om att begära polishandräckning enligt lagen med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU) inte kan delegeras. Däremot 
kan särskilda tjänstepersoner förordnas av nämnden att fatta sådana 
beslut. Delegation att fatta ett beslut innebär således att ett beslut får 
fattas av innehavare av viss befattning medan förordnande att fatta 
beslut är personligt. I samband med personalförändringar behöver nytt 
beslut fattas av nämnden. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 23 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/558. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
sammanträdesplan för år 2020    
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Stadsdelsnämnden fastställer sammanträdesplan för 2020 enligt 
nedan: 

 
Onsdag 2 januari kl. 08.15 (val av social delegation) 
Torsdag 6 februari (Verksamhetsberättelse)        
Torsdag 5 mars  
Torsdag 23 april (Underlag för budget 2021 och inriktning för 2022 
och 2023)  
Torsdag 28 maj (Tertialrapport 1) 
Torsdag 11 juni          
Torsdag 27 augusti     
Torsdag 24 september (Tertialrapport 2)   
Torsdag 22 oktober    
Tisdag 17 november   
Torsdag 17 december (verksamhetsplan 2021) 

 
2. Stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att anordna 

områdesmöten under året. 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden fastställer årligen sammanträdesplan och 
arbetsordning för nämndens arbete. Förslag till sammanträdesplan är 
anpassad efter kommunstyrelsens beslut om tidsplan för nämndens 
arbete med bokslut och verksamhetsberättelse, uppföljning av budget, 
budgetunderlag samt verksamhetsplan 2021. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 30 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/540. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17 
Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för etapp 1 i 
Slakthusplan 
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret dnr SBK 2017-02397 
 
Jäv 
Jonas Nilsson (M) anmäler jäv och deltar inte i genomgång och beslut i ärendet. 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner i huvudsak 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen, samt 

2. att därutöver anföra (se hela anförandet under yrkandet) 
 
Förslag till beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret är en förvaltning inom Stockholm stad. De har tagit 
fram ett förslag på en ny detaljplan. En detaljplan bestämmer hur en plats ska se 
ut och vilka hus som kan byggas där. 
 
Platsen det handlar om är Slakthusområdet som är en hel stadsdel i närheten av 
Globen. Om detaljplanen blir verklighet kan hela Slakthusområdet byggas om 
till en ny stadsdel med bostäder, skolor, förskolor, nya vägar, parker och affärer.  
 
Den nya detaljplanen gör så att ett stort område som nu bara har företag blir mer 
som innerstaden med höga hus, många nya lägenheter, uteserveringar och 
butiker.  
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning tycker att förslaget till ny 
detaljplan är bra men förvaltningen har lite olika synpunkter på förslaget. Bland 
annat tycker förvaltningen att det behövs mer parker i Slakthusområdet. 
Förvaltningen tror att eftersom Slakthusområdet ligger så nära Globen och 
Tele2 Arena kommer det vara mycket besökare där nästan varje kväll som åker 
tunnelbana, går på restaurang eller bara hänger i parkerna. Förvaltningen tycker 
också att förskolornas gårdar blir för små i Slakthusområdet. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
24 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/592. 
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Yrkande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP) och 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden ska besluta  

1. att i huvudsak bifalla förvaltningens svar, samt 

2. att därutöver anföra 
 
Fram till år 2030 planerar Stockholm för 140 000 nya bostäder. I flera 
stadsbyggnadsmål i stadens nya översiktsplan betonas grönområdenas 
betydelse för att knyta ihop staden, både socialt och ekologiskt 
(sammanhängande stad, god offentlig miljö, klimatsmart och tålig stad). I 
”Grönare Stockholm, Riktlinjer för planering, genomförande och förvaltning 
av stadens parker och naturområden” beskrivs bland annat att det är det 
viktigt att skapa och förstärka värden i parker och natur och att långsiktigt 
förvalta de värden som finns. Detta för att uppnå stadens mål och långsiktigt 
säkra en hållbar mark- och vattenanvändning. Den gemensamma målbilden i 
stadens olika styrdokument är att Stockholm ska bli både en tätare och en 
grönare stad. Utmaningen är att stärka de grönblåa värdena, parallellt med 
bostadsutbyggnaden. Naturvärdesbedömningar tas vanligen fram i samband 
med specifika detaljplaner och på översiktsplanenivå – som i detta ärende 
som rör Slakthusområdets etapp 1 i Slakthusplan. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har för bara två dagar sedan (19/11, 2019) 
antagit en rapport och ett kunskapsunderlag som kopplar samman den 
lokala nivån med den övergripande eftersom den utgår från en mellanstor 
skala med omfång över flera stadsdelar. Rapporten utgör ett underlag och de 
åtgärder som föreslås ska vägas mot andra intressen i planeringsprocessen. 
 
Uppdraget är i samstämmighet med intentionerna i KF:s budgetuppdrag för 
2019; att miljö- och hälsoskyddsnämnden tillsammans med 
exploateringsnämnden, stadsbyggnadsnämnden ska genomföra en utredning 
för Stockholms framtida gröna infrastruktur där hänsyn tas till folkhälsa, 
ekosystemtjänster, biologisk mångfald och en prognostiserad 
befolkningsökning till år 2100. Ärendet som Miljöförvaltningen i Stockholms 
stad låtit WSP ta fram är en analys över förstärkningsåtgärder för Söderorts 
gröna infrastruktur. Analysen pekar ut var och hur ekologiska 
spridningsvägar och ekosystemtjänster kan stärkas. 
 
Åtgärdsförslagen visar vilka möjligheter som finns gällande hantering av 
grönstruktur i samband med stadsutveckling inom mellersta Söderort. Med 
en strategisk utveckling, som innebär ett varsamt nyttjande av stadens 
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grönytor, kan staden planera för attraktiva urbana miljöer som även har 
potential att leverera ett stort antal ekosystemtjänster. Förslagen kan utgöra 
underlag vid val av grönkompensation inom stadens exploateringsprojekt. 
 
Vad säger rapporten? Rekommendationerna innehåller förslag på hur 
gröninfrastrukturen bör bibehållas och förstärkas för att upprätthålla de 
regionala spridningssambanden och för att uppnå kommunala och regionala 
mål om biologisk mångfald.  
 
Stockholms stad växer snabbt och till 2040 beräknas kommunen ha 1,3 
miljoner invånare, en ökning med 350 000 invånare jämfört med 2017. Den 
förväntade befolkningsökningen ställer krav på fortsatt bostadsbyggande och 
en hållbar stadsutveckling. Stadens övergripande mål är att Stockholm ska 
vara en inkluderande stad för alla, med täta och sammanhållna stadsmiljöer, 
där både bebyggelse och grönstruktur samspelar och skapar förutsättningar 
för goda livsmiljöer för såväl människor som för andra arter. Med 
fungerande ekologiska nätverk skapas förutsättningar att bibehålla robusta 
ekosystem som kan fungera och anpassa sig till ett framtida klimat.  
 
Med en strategisk utveckling kan vi planera för attraktiva urbana miljöer 
som även har potential att leverera ett stort antal ekosystemtjänster. I 
översiktsplanen anges att en livskraftig grön infrastruktur och blåstruktur 
med rik biologisk mångfald ska upprätthållas och stärkas. För att staden ska 
växa på ett hållbart sätt behöver områden med kommunala och regionala 
funktioner för den biologiska mångfalden uppmärksammas för att inte 
försvinna eller fragmenteras, och svaga samband stärkas. I södra Stockholm 
planeras flera kompletteringsprojekt och infrastrukturbyggen vilka kan eller 
kommer att påverka den gröna infrastrukturen på olika sätt. 
 
Det innebär att det behövs: Livsmiljöer för en mångfald av arter. En 
variation och mångfald av ekologiska strukturer. Tillräckligt stora 
sammanhängande grönområden.  En lång kontinuitet, tillräckligt med tid. 
Goda möjligheter för arter att sprida sig mellan grönområden. Inte minst 
behöver enskilda naturområden vara sammanlänkade med andra 
naturområden för att funktionella ekologiska nätverk ska kunna finnas. 
Förändringar av den fysiska miljön, som exempelvis exploatering eller 
naturresursutvinning, påverkar därför den gröna infrastrukturen på olika 
sätt. Habitatförlust, fragmentering, barriäreffekter och störningar är några 
av de effekter som försvagar den gröna infrastrukturen. Det är därför viktigt 
med en noggrann planering och ett välgenomtänkt kompromissarbete i olika 
skalnivåer för att begränsa diverse negativa effekter.  
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Länsstyrelsen i Stockholm har i tillägg på uppdrag av Naturvårdsverket tagit 
fram en regional handlingsplan för grön infrastruktur, 2018. I 
handlingsplanen beskrivs kommunerna som särskilt viktiga aktörer i 
planeringen och utformningen av länets gröna infrastruktur. 
Område som lyfts särskilt har kvalitéer särskilt värdefulla för en eller flera 
fokusarter, under hela eller delar av deras livscykel. Livsmiljö: Område som 
används av individer för födosök, reproduktion eller övervintring, men inte 
uppnår de kvalitéer som krävs för att betecknas som kärnområde. Det 
länsstyrelsen talar om är så kallade Spridningskorridorer. 
 
Spridningskorridor är ett område eller linjeobjekt som kan fungera för arters 
spridning och förflyttning. En försvagad spridningskorridor antas ha en viss 
ekologisk funktionalitet men med hjälp av förstärkningsåtgärder kan 
funktionaliteten förbättras. En försvagad spridningskorridor innebär att 
spridningsfunktionen inte är funktionell, men skulle kunna återuppbyggas 
med förstärkningsåtgärder. Bristområde för spridning utgör platser där det 
idag saknas möjligheter till spridning men där det genom strategiskt arbete 
skulle kunna tillskapas eller återskapas spridningssamband.  
 
Området vi talar om (detaljplan för etapp 1 i Slakthusplan) finns inom det 
område där rapporten ”ANALYS AV GRÖN INFRASTRUKTURI 
MELLERSTA SÖDERORT” som antogs av Miljö och hälsoskyddsnämnden 
(19/11) pekas ut som inte bara ”Försvagad spridningskorridor” utan som 
”Mycket försvagad spridningskorridor” och till och med ”Bristområde för 
spridning”. 

 
Rekommendationerna är 
stöd vid prioritering och 
handlar om av 
förstärkningsåtgärder och 
strategisk 
grönstrukturutveckling, och 
utgår från var åtgärder har 
störst potential att stärka 
den gröna infrastrukturen. 
Värna och skydda 
värdekärnor och samband. 
Stärk svaga och läk mycket 
försvagade samband. Värna 

och nyskapa natur utanför samband och värdekärnor. Utveckla och 
tydliggör eko-sociala stråk. Där ekologiska förstärkningsåtgärder görs kan 
även åtgärder för att stärka mobilitet och rekreation för gående eller 
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cyklande göras, och vice versa. Anvisa vandringstråk samt peka ut 
intressanta objekt eller platser för att skapa varierade upplevelser och 
aktiviteter som kan tilltala en mångfald av människor. Den gröna och 
sociala infrastrukturen kan stärkas, enligt rapporten, genom att: 
”Identifiera och analysera målpunkter och orienterbarhet i och kring 
grönstrukturen. (…) Förstärk vissa platser med grönska för att stärka 
upplevelsen av att färdas genom ett grönt stråk. Använd villaområden och 
andra gröna bostadsområden för att komplettera gröna promenadstråk. 
(…) För att Stockholms stad ska kunna värna en funktionell grön 
infrastruktur i samband med stadsutveckling i mellersta Söderort är det 
viktigt att arbeta med de stora sammanhängande ekologiskt värdefulla 
grönområden och binda ihop dessa vid strategiskt viktiga platser. De 
prioriterade arternas livsmiljöer med kärn-områden bör värnas och deras 
spridningskorridorer läkas. Det är också viktigt att ta hänsyn till mindre 
grönområden inom den bebyggda miljön och prioritera att värna dessa i 
anslutning till de utpekade kärnområdena eller livsmiljöerna. (…) I olika 
planskeenden är det viktigt att lyfta blicken och studera hur olika områden 
förhåller sig i ett landskapsekologiskt sammanhang. Ett förslag är att vid 
utformning av planhandlingar och i samband med ny exploatering ta 
hänsyn till de råd som tagits fram (…)”. 
 
Vi anser att projekteringen och planerna för Slakthusområdet, inte minst 
helheten är gedigen och väl utfört, så här långt. Samtidigt så skymtar vi ett 
inte så litet mått av önsketänkande och sannolikt omedveten men dock 
skönmålning. De fina bilder och digitala projiceringar som planprojektet har 
tillställts det pågående Samrådet och allmänheten är på alla sätt vackra men 
det står samtidigt kontrast till verkligheten. Ett exempel från Detaljplan för 
etapp 1 Slakthusplan är det största, och enda, sammanhängande grön- och 
spridningsområde för biotopmångfald, återfinns i planområdets västra kant. 
Skisserna och bilderna över området är rätt i geografi och struktur men i 
verkligheten är de tydligt bristande i sin funktion som spridningsområde, 
vilket WSP-rapporten också konstaterar och beskriver. Bildillustrationerna 
och fotografiet är från detta område. 
 
Därför vill vi ha mer yta för grönområden, Bevara hela naturparken och 
förstärk den, fler och större fickparker och större gårdar i direkt anslutning 
till förskolor. Dessutom vill vi tag ner byggnadshöjder angränsande till 
naturparken, högre byggnadshöjder passar bättre utmed 
arenaanläggningarna, lägre byggnadshöjder passar bättre vid naturparken 
och villaområdet. 
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Figur 1: Västra kanten av förslag till detaljplan för etapp 1 i Slakthusplan: 
Digitalt projicerad bild av grön- och det beskrivna biologiska spridningsområdet. 

 
Bild 2: Västra kanten av förslag till detaljplan för etapp 1 i Slakthusplan: 
digitalt projicerad bild av grön- och det beskrivna biologiska spridningsområdet. 

 
Bild 3, nedan: Fotografi från samma grönområde som det ser ut i verkligheten och där det är 
som bredast mellan industriområde och villabebyggelse, västra kanten av Etapp 1 i Slaktplan 
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Oskar Rosén m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) yrkar att nämnden ska besluta 
i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Oskar Roséns m.fl. (S) och Hassan 
Jamas m.fl. (V) yrkande att besluta i enlighet med förvaltningens förslag mot 
sitt eget m.fl. yrkande och finner att nämnden beslutar i enlighet med hans eget 
m.fl. förslag. 
 
Reservation 
Oskar Rosén m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget yrkande. 
 
Särskilt uttalande 
Oskar Rosén m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
 
Vi tillstyrker förvaltningens svar på remissen och ser att de kommentarer som 
lyft är mycket relevanta och visar på utmaningar som måste hanteras under 
processen. Vi vill trycka på vikten av att stadsdelsförvaltningen är delaktiga 
genom hela planprocessen för att kunna bevaka viktiga lokala frågor och 
perspektiv.  
 
Idag är slakthusområdet dynamiskt och fullt av aktivitet och mångfalden av 
lokaler, ateljéer och verksamheter är en central del av Slakthusområdets 
karaktär. Det fria kulturlivet bör fortsätta få vara en del av området och därför 
behöver staden jobba aktivt för att skapa lokaler för ideella kulturaktiviteter 
och föreningsliv i området. Lokaler för kulturhus och föreningsliv behöver 
planeras in i slakthusområdet. 
 
Vidare vill vi dessutom särskilt påpeka att det är viktigt att man i 
slakthusområdet beaktar äldres plats i och boende i området samt att några 
LSS-boende för personer med särskilt stöd planeras in. Busstrafik alternativ 
närtrafik behöver också planeras in redan till den första etappen för att skapa 
möjligheter för en hållbar mobilitet från första inflyttningsdag. 
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§ 18 
Granskning av socialnämndernas kontroll av tillstånd för 
konsultverksamhet och stödboende barn och unga 16-20 år    
Svar på remiss från Inspektionen för vård och omsorg, dnr 8.5-
36953/2019   
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar till inspektionen för vård och omsorg. 
 
Ärendet 
Inspektionen för vård och omsorg (IVO) genomför en granskning. 
IVO vill ha svar på vilka verksamheter som nämnden använder för 
placering av barn och unga. IVO vill även veta om nämnden 
kontrollerar att dessa verksamheter har tillstånd från IVO att bedriva 
sin verksamhet. Uppföljningen visar att kontroll utförs vid behov men 
kontrollen har inte dokumenterats. Förvaltningen kommer att ta fram 
arbetssätt för att kontrollera tillstånd i samband med upprättande av 
individuella avtal. Kontrollen kommer att dokumenteras. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 23 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/590. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 19 
Ansökan om serveringstillstånd för Fållan 
Svar på remiss från tillståndsenheten, socialförvaltningen,              
dnr SoN 9.1.1-8037/2019 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00-03:00, måndag 
till söndag, 
 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag 
fram till kl. 22:00 men avstyrker ansökan om tillstånd för 
alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag efter kl. 22:00, 
samt 
 

3. att därutöver anföra (se hela anförandet under yrkandet) 
 

Förlag till beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 

tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00-03:00, måndag 
till söndag. 
 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen kl. 11:00-03:00, 
måndag till söndag. 

 
Ärendet 
Huset på berget AB har sökt tillstånd för att servera alkoholdrycker på 
Fållan, adress Fållan 10, Johanneshov.  
 
Socialförvaltningens tillståndsenhet beslutar om serveringstillstånd och har 
bett stadsdelsnämnden att yttra sig över ansökan. Stadsdelsnämnden ska 
yttra sig om lämpligheten utifrån lokala omständigheter.   
 
Förvaltningen bedömer att det inte finns några hinder för:  
• Alkoholservering i restaurangen kl.11:00-03:00, måndag till söndag. 
• Alkoholservering på uteserveringen kl. 11:00-03:00, måndag till 

söndag.   
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
den 1 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/505. 
 
Yrkande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP) och 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden ska besluta  

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00- 03:00, måndag 
till söndag, 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag 
fram till kl. 22:00 men avstyrker ansökan om tillstånd för 
alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag efter kl. 22:00, 
samt 

3. att därutöver anföra 
 
Under de senaste två åren har antalet lokaler i Slakthusområdet med 
technodans- och annan alkohol- och musikbaserad nattklubbsverksamhet 
tredubblats i antal. Slakthusområdet gränsar till en storskalig 
evenemangsmiljö runt kring Tele2/Tolv Stockholm och Globen. Det 
gränsar också till flerbostadsområdet i Årsta/Johanneshov. Det område 
som dock gränsar allra närmast till Slakhusområdet är villaområdet, med 
bland annat de historiska Palmfeldtska parhusen, i Enskede Gård, vilket 
inte nämns i förvaltningens tjänsteutlåtande.  
 
Boende i villaområdet upplever delar av nattklubbsverksamheten som 
störande och det finns pågående utredning angående bulleranmälan från 
flera nattklubbs- och musik-verksamheter från det som kallas Kvarteret, 
och En Arena samt Förbindelsehallen. Till det kan läggas exempelvis den 
från i år nya nattklubben som går under namnet Kraken och den sedan 
något decennium etablerade klubben Slakthuset. Det är framförallt 
verksamheten med dels utomhusspelningar, dels utomhushögtalare som 
upplevs och anmälts som störande, eftersom ljudet fortplantas långt i den 
akustiskt naket odämpade kvartersstrukturen, mellan tegel och plåtväggar.  
 
De boende i området har på senare tid upplevt en påtagligt ökad 
otrygghet. Unga människor samlas runt om i området där de så kallat för- 
och eftersuper. Öppen droghandel sker numera även dagtid vid 
tvärbanans och tunnelbanestation Globens två södra utgångar. Detta i 
kombination med Brukarföreningens sprututbytesverksamhet har skapat en 
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mindre trygg, för att inte säga otrygg, miljö. Klottret ökar i omfattning 
med varje ny verksamhet. Därutöver händer det att andra illegala danser 
arrangeras om nätterna, med musikanläggningar och subwoofers 
inbyggda i bilarnas koffertutrymmen som kan starta danser och illegala 
fester lite var som helst i Slakthusområdet. Närboende upplever inte detta 
som en långsiktigt hållbar situation. 
 
Vad beträffar ansökan med diarienummer Dnr EÅV 2019/505 framgår inte 
vilken typ av verksamhet som planeras vid Fållan. Utifrån kunskapen och 
erfarenhet om de sökandes tidigare verksamheter i tex Nobelberget, kan 
man anta att i begreppet uteservering kan rymmas servering vid 
anordnade technomusik-tillställningar utomhus.  Det är gröna-blåa 
gruppens mening att området och de boende i närområdet inte klarar mer, 
dels av buller, dels av otrygghet. Det området behöver mer av är 
kulturverksamhet dagtid och kvällstid och restauranger som vänder sig till 
en mer ordinär, vanlig restaurangbesökare, verksamheter som även 
boende i stadsdelen kan antas vilja ta del av. Slakthusområdet behöver 
inte mer koncentrerad nattklubbsverksamhet med technomusik. Fållan 
riskerar att utgöra ett väsentligt störande tillskott härvidlag eftersom det 
angränsar direkt till villaområdet i Enskede Gård, som ligger inte mer än 
30 meter bort. Den grön-blåa majoriteten anser därför att 
serveringstillstånd endast bör ges till restaurangverksamheten inomhus. 
 
Enligt utdraget ur STOCKHOLM STADS ALKOHOLPOLITISKA 
PROGRAM - riktlinjer för serveringstillstånd angående det lokala 
inflytande i stadens arbete med serveringstillstånd ska 
Stadsdelsnämndernas yttranden ska väga tungt vid tillståndsmyndighetens 
slutliga bedömning. 
 
Programmet understryker att det är angeläget att de sociala aspekterna 
lyfts fram när ansökningar om serveringstillstånd ska avgöras. 
Stadsdelarnas nämnder ska yttra sig utifrån ansökan om eventuella 
sociala olägenheter som finns eller kan befaras uppstå eller i övrigt 
beträffande restaurangens läge i stadsdelen. Uttalat ska 
stadsdelsnämnderna yttrande väga tungt vid tillståndsmyndighetens 
slutliga ställningstagande. Stadsdelsnämndernas inflytande över 
tillståndsgivningen ska till det koncentreras på det som är ett lokalt 
intresse. Detta brukar i regel benämnas den sociala bedömningen, där 
olika faktorer i restaurangens omedelbara närhet vägs in. Detta kan gälla 
t.ex. restaurangtätheten i vissa speciella områden med känd 
missbruksproblematik, ordningsproblem, störningar för närboende etc. 
Den lokala kompetensen är en viktig del i tillståndsprövningen och ska 
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vara av avgörande betydelse för hur etableringen kommer att påverka 
förhållandena i området. Och vidare säger programmet att de ärenden 
som remitteras till stadsdelsnämnderna är nyetableringar (…) då ansökan 
avser serveringstid efter klockan 01.00 (…) ändring i tillstånd när sådan 
innebär utökning av serveringstid efter klockan 01.00 samt separata 
uteserveringar. 
 
Med hänsyn till den direkta närheten till villaområdet och 
flerbostadsområdet och det stök och den otrygghet som uppstått i området, 
inte minst under sommarmånaderna, tillstyrks ansökan om tillstånd för 
alkoholservering i restaurangen kl. 11.00-03.00 och på uteserveringen 
måndag till söndag fram till kl 22. Men vi avstyrker ansökan om tillstånd 
för alkoholservering utomhus på uteserveringen efter kl 22 till dess att 
ansökan vederbörligen kompletterats med uppgifter och redogörelse för 
vilken utomhusverksamhet som planeras. Under förutsättning att ansökan 
kompletteras med en försäkran om att verksamheter med musik och dans 
kommer att ske inomhus, och följa svensk lagstiftning och de regler som 
finns gällande buller, ser den grön-blåa majoriteten inget hinder för att i 
ett senare skede även tillstyrka ansökan om tillstånd för alkoholservering 
på en uteservering, dock till senast kl. 01 på natten. 
 
Oskar Nilsson m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) yrkar att nämnden ska 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Oskar Nilssons m.fl. (S) och 
Hassan Jamas m.fl. (V) yrkande att besluta i enlighet med förvaltningens 
förslag mot sitt eget m.fl. yrkande och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget m.fl. förslag. 
 
Reservation 
Oskar Nilsson m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
 
Särskilda uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Under mandatperioden har många konsert- och evenemangslokaler sorligt 
nog fått stänga. För kulturutbudet och demokratin är det viktigt att staden 
tillåter fler lokaler i sådant syfte. Att ge serveringstillstånd till konsert- och 
evenemangslokaler inom Enskede-Årsta-Vantörs geografiska område är 
därför viktigt. 
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Att ge ett serveringstillstånd under ett rivningskontrakt kan under en 
begränsad period vara ett positivt inslag i stadens kulturliv. Utöver ett 
trevligt inslag kan det också vara en del av en marknadsföringsstrategi 
som beskriver Slakthusområdet som attraktivt och kreativt, med mål att 
höja bostadspriserna och som inte alls har kulturen och stockholmarna i 
åtanke. Det vi ser nu är en beprövad metod för att öka statusen och 
priserna i områden som tidigare t.ex. varit industriområden, vilket vi sett 
användes på Nobelberget. 
 
Tillfälliga och temporära kulturaktiviteter är ett spännande inslag i en 
stad. Men en bitter eftersmak infinner sig när det blir tydligt hur kulturen 
får ta plats inte för egen skull, utan för ekonomiska vinningar för helt 
andra aktörer. Stockholm behöver fler permanenta evenemangslokaler, för 
det temporära gör sig bäst när det finns en långsiktig ambition att luta sig 
mot. 
 
Stadsdelsnämndernas inflytande över tillståndsgivningen koncentreras på 
det som är ett lokalt intresse. Vänsterpartiet vill framöver se 
serveringstillstånd till konsert- och evenemangslokaler som har 
långsiktiga och hållbara perspektiv i sikte och som vill engagera sig i det 
lokala kultur- och näringslivet.   
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§ 20 
Anmälningsärenden  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 

2019/000069 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2019-11-18 
D. Protokoll från funktionshinderrådet 2019-11-15 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2019-11-12 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen   
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§ 21 
Handlingsplan för att förbättra arbetssituationen för 
barnskötare och förskollärare    
Anmälningsärende   
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande läggs till handlingarna 
 
Ärendet 
En plan har tagits fram för att göra arbetet bättre för förskollärare och 
barnskötare. I planen finns det olika förslag som ska göra det lättare 
för förskollärare och barnskötare att göra sitt jobb. Förslagen har 
kommit fram genom att förskollärare, barnskötare och chefer, från 
hela Stockholms stad, har fått svara på frågor om hur det är att arbeta i 
en förskola idag. Förslagen handlar bland annat om att:  
- chefer behöver vara lätta att få tag på, 
- förskollärare och barnskötare behöver få tid att planera arbetet, 
- det ska vara tydligt vad barnskötare och förskollärare och har för 

uppgifter på jobbet. 
 
Förskolorna i Enskede-Årsta-Vantör ska nu börja använda olika delar 
av planen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 17 september 2019. 
Dnr EÅV 2019/487. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
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§ 22 
Nämndens frågor  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen att 
bereda skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till nämnden 
med svar. 
 
Inkomna skrivelser och frågor 
Tobias Karlsson (SD) lämnar en skrivelse ”Angående Årsta Teatern / 
Årsta Folkets Hus”. 
 
Tobias Karlsson (SD) lämnar en skrivelse ” Angående stadsdelens 
systematiska jämställdhetsarbete”. 
 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnar en skrivelse ”Underskott inom 
äldreomsorgen i Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd”. 
 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnar en skrivelse om ”generella 
effektiviseringar inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd”. 
 
Oskar Rosén m.fl. (S) lämnar en skrivelse ”Isbana på Årsta torg”. 
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§ 23 
Stadsdelsdirektörens information   
 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:  
 
Resultat från Medborgarundersökning för 2019 har kommit. Det är 
endast en mycket liten andel av befolkningen i stadsdelen som 
besvarat enkäten varför resultaten bör värderas försiktigt. 
 
Rågsveds fritidsgård har tillfälligt fått stänga på grund av att 
överåriga ungdomar skapat oro i lokalerna samt för personalen. 
Fritidsgården förväntas kunna öppna inom kort. 
 
Tipsa om brister. Stockholms stad arbetar för att ungdomar inte ska 
ha möjlighet att köpa tobak, elektroniska cigaretter och folköl innan 
de fyllt 18 år. Om man känner till att ett försäljningsställe i 
Stockholms stad har sålt tobak, elektroniska cigaretter eller folköl till 
personer under 18 år kan man enkelt tipsa genom ett 
anmälningsformulär på webben. 
 
Kvalitetsutmärkelsen delas ut årligen av Stockholms stad för att 
uppmärksamma och belöna framgångsrik verksamhetsutveckling i 
staden. Kvalitetsutmärkelsens prisutdelning sker den 26 november 
2019 under högtidliga former i Blå hallen i Stadshuset. Vinnarna av 
Kvalitetsutmärkelsen får, förutom ära och uppmärksamhet, ett diplom 
och en prischeck. Pengarna ska användas till att utveckla 
verksamheten vidare.  
• Beställarenheten för stöd till personer med funktionsnedsättning 

och socialpsykiatri,  
• Förebyggande enheten 
• Enheten för utveckling och främjande arbete deltar från Enskede-

Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning. 
 
Framstegspriset. App Nollvision undernäring och Östberga kulturhus 
är två av sex finalister i Kvalietsutmärkelsen 26/11, pris 
Framstegspriset. 38 ansökningar inkom. Framsteget är ett pris för 
nyskapande. Det ersätter Digitaliseringspriset och Förnyelsepriset och 
delas ut till en verksamhet inom staden som har gjort något som bör 
lyftas och spridas. 
 
Nämnden tackade för informationen. 
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§ 24 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2019-11-21 

Sida 41 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 25 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 26 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från 10 
oktober, 17 oktober, 31 oktober och 21 november 2019 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Protokollen läggs till handlingarna. 
 


	Ärendet

